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Podivný počátek roku, který
více připomínal jaro než zimu.
Ale příroda je mocná čarodějka
a umí si to (až na výjimky) vy-
rovnat.

To mi připomnělo výhrady
vůči zimě mého kolegy. Ten by
zimu vůbec nemusel mít, nejra-
ději by žil tam, kde je pořád
teplo. Ale říká to spíš z legrace.
Jsou přece lidé, kteří tu pra-
vou, mrazivou, sněhem pokry-
tou zimu doslova milují. A ně-
kdo se těší na bujaré jaro, jiný
na barevný podzim. Lidi jsme
různí a každý inklinuje víc k to-
mu či onomu. A já se přiznám,
že jsem rád, že žijeme tam, kde
žijeme, nebo� se tu střídají
všechna roční období se všemi
průvodními znaky. Ono to, aniž
si to přiznáme, obohacuje náš
život, činí ho pestrým. Asi jako
kdybychom nepoznali bolest a
smutek, těžko bychom se moh-
li o to víc smát a radovat se. Je
to tak lepší, než žít bez emocí,
všední, šedivý život bez chvilek
pláče, smíchu a radosti.

Příroda je mocná. Dokonce
bych se odvážil tvrdit, že for-
muje i charakter národů. Podí-
vejte se na oblé kopce našich
hor a naši národní povahu. Vý-
bušní Slováci mají strmé skály
a údolí.

Obdivuji přírodu a mám rád
všechna roční období. Jsem
rád, že žiju tam, kde žiju. Jsem
rád, že žiju.                       ba

JJAAKK  SSÁÁŇŇKKUUJJEEMMEE

Když ještě byla letošní
zima ošklivá, šedivá a za-
mračená, chodily naše
paní učitelky tajně do
sklepa, kde smutně po-
stávaly nad připravenými
sáňkami a říkaly: “Ach jo,
kdy už konečně nachume-
lí!”

Určitě si to říkali i naši ro-
diče, protože jak na nás děti
přijde zima a my nechodíme
domů s rozmáčenýma punčo-
cháčema, omrzlinama na u-
ších a s rampouchem a nudlí u
nosu, jsme notně nevrlé, po-
drážděné a frustrované. To
jsou dospělí také, protože sa-
mosebou nevědí, co s námi,
když se nedá jít ven. Zkoušely
jsme všichni zabít čas kouká-

ním na Shreka tak dlouho, až
se nám natrvalo vmáčkl do ků-
že a my začaly vidět zeleně.

A jak se nám tak hezky ze-
leně koukalo, stal se zázrak.
Napadl sníh!

Rodiče vyndali kazetu z vi-
dea, paní učitelky vytáhly ze
sklepa sáňky a šlo se na Farák.
Konečně! Kdyby však paní uči-
telky věděly, co je čeká.! Drti-
vá většina z nás seděla letos
na saních poprvé. Paní učitel-
ky s trpělivostí jim vlastní neu-
stále vysvětlovaly bezpečnost-
ní pravidla jízdy z kopce. To
znamená, že se po jedné stra-
ně kopce sáňkuje a po druhé
se chodí, abychom do sebe ne-
najížděly rychlostí 75 km/h. A
ještě nás poučily, že se vyplatí

v tomto případě poslechnout.
Jenomže nás velmi zajímalo,
co se stane, když jednou jedin-
krát neposlechneme. A tak pa-
ní učitelky křičely, chytaly se
za hlavu, úpěly, dupaly, strkaly
hlavu do sněhu, vystupovaly
ze školství, psaly paní Buzkové
o zimní příplatky a v duchu se
stěhovaly s ptáky do teplých
krajin. Nakonec prohlásily, že
to nemají za potřebí a vrátily
se snámi do školky k obědu,
zdrceně sedly nad polívku, zí-
raly do talíře a prohlásily šep-
tem, protože přišly o hlas: “Již
nikdy!!!”

A druhý den ráno nám řek-
ly: “Děti, máte všechny sáňky?
Půjdeme na kopec!”

za děti pa
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Z obcí * Z obcí * Z obcí * Z obcí * Z obcí * Z obcí 

� Po Vánočním posezení u Fran-
tiška se Štěpánskou zábavou u-
spořádali si členové Sokola v
lednu Ples TJ Sokol Pěčín. Vyda-
řil se, slušná návštěva, bohatá
tombola a dobrá hudba pozdr-
žela některé až do hlubokého
rána.
� V pohostinství U Rychtáře se v
úterý 18. ledna uskutečnilo prv-
ní letošní veřejné zasedání pě-
čínského zastupitelstva. Struč-
nou zprávu uvádíme v jiném
článku. K ostatním bodům:
� poplatky za mateřskou školu
bude vybírat ZŠ Pěčín
� schválený příspěvek na čin-
nost ZŠ Pěčín činí 200 tisíc ko-
run
� byl přednesen návrh rozpočtu
Mikroregionu Rychnovsko, je-
hož je Pěčín členem
� v záměru zastupitelstva na
rok 2005 byly zmíněny mimo ji-
né akce - nákup nemovitosti čp.
166 a její demolice, zpracování
projektu na víceúčelové sporto-
viště a plochy před budovou
OÚ, rekonstrukce budovy OÚ aj.
� byl schválen schodkový roz-
počet na rok 2005 s tím, že
schodek bude uhrazen z přebyt-
ku loňského roku
� zpracovávají se podklady pro
možnou plynofikaci Pěčína. Po-
kud plynofikace by nebyla eko-
nomicky výhodná, obec Pěčín by
ji odmítla.

2005.
� Pan Tomáš Božoň, majitel ob-
jektů ev. č. 36 a ev. č. 44 v Ka-
sárnách, podal vedení města
žádost o vyjádření k nabídce na
pronájem a odprodej objektů v
Kasárnách do majetku města a
tím v podstatě možnost zabrá-
nit přesídlení kosteleckých ob-
čanů do Rokytnice. Nabídku
projednala Rada města a ná-
sledně i Zastupitelstvo města.
Vzhledem k tomu, že nabídka
nebyla konkretizována, vyžáda-
lo si Zastupitelstvo od p. Božo-
ně písemný návrh řešení včetně
finanční otázky a návrh kupní
smlouvy. Následně ZM rozhod-
ne a zaujme stanovisko na
svém příštím jednání. Předsta-
va p. Božoně se pohybuje ve vý-
ši 3,- mil. Kč !!!!!
Pokud se občané chtějí sezná-
mit s celou historií tohoto pří-
padu, mohou otevřít interneto-
vé stránky města www.rokytni-
ce.cz. Odkaz hned v úvodu.
� Zastupitelstvo města zrušilo:
část usnesení zastupitelstva
města v bodě č. 28) č.j.
14/2004/IX opakovanou na-
bídku prodeje bytu č. 490/1 v
budově čp. 489, čp. 490 a čp.
491 v sídlišti U Nádraží. Ná-
sledně schválilo nově: předlo-
žený návrh opakované nabídky
prodeje bytu č. 490/1 v čp.
489, čp. 490 a čp. 491 v sídlišti

U Nádraží v Rokytnici v Orlic-
kých horách.
Nabídka zveřejněna na úřední
desce a internetových strán-
kách města www.rokytnice.cz.
� Zastupitelstvo města schváli-
lo předložený návrh opakované
nabídky prodeje bytu č. 275/5
v domě čp. 274 a čp. 275 v sídl.
U nádraží v Rokytnici v Orlic-
kých horách.
Nabídka zveřejněna na úřední
desce a internetových strán-
kách města.
� Zastupitelstvo města schváli-
lo uzavření Zástavní smlouvy č.
02619827 - Z2 se Státním fon-
dem životního prostředí jako
ručení za zbytek půjčky na tep-
lofikaci města. Vzhledem k to-
mu, že půjčka bude doplacena
do 25.12. 2005 bude platnost
této smlouvy pouze do konce
roku.
S touto smlouvou souvisí i vin-
kulace pojistného plnění na po-
zemek - stavební parcela č. st.
69 a stavby č. p. 12 na st. parc.
č. st. 69 k uvedené zástavní
smlouvě ve prospěch SFŽP.
� Návrh rozpočtu města na rok
2005 je vyvěšen od 1.2. 2006
na úředních deskách města.
� V příštím čísle Kurýra dojde
ke zveřejnění činností a výkonů
jednotlivých odborů Městského
úřadu. A další informace souvi-
sející s rokem 2004.

� V lednu byla na Ministerstvo
financí odeslána závěrečná
zpráva za rok 2004 o vyhodno-
cení investiční akce “Rekon-
strukce a dostavba školského a-
reálu v Rokytnici v O. h.” V ro-
ce 2004 bylo v investicích profi-
nancováno 51,900.000, - z in-
dividuální státní dotace a
587.303,- Kč z prostředků měs-
ta. V neinvestiční části /náby-
tek a zařízení/ ve výši
2,831.225,- Kč z rozpočtu měs-
ta. V roce 2005 až do úplného
dokončení stavby bude ještě
proinvestováno 24,100.000,-
Kč. Z toho bude 15,000.000,-
Kč hrazeno ze státní dotace a
9,100.000,- Kč z úvěru, který
musí město zajistit u banky. V
neinvestiční části 1,200.000,-
Kč z rozpočtu města. Dokonče-
ní celé akce je plánováno na
průběh letních prázdnin s ko-
laudací nejpozději v srpnu

PĚČÍN

ROKYTNICE
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA 

MĚSTA
Ve středu 16.2. 2005 od 18.00 hod. se v jednací síni Měst. úřadu
uskuteční veřejné řádné zasedání Zastupitelstva města Rokytnice
v O. h.
Hlavním bodem programu bude projednání rozpočtu města na
rok 2005.

UPOZORNĚNÍ PRO OBČANY
Na rok 2005 si občané mohou vyzvednou nové známky na po-

pelnice na podatelně Městského úřadu v Rokytnici v Orl.h. a těmito
musí označit popelnice nejpozději do konce února 2005, kdy končí
platnost loňských známek. Po tomto termínu nebudou neoznačené
popelnice vyváženy. Vydání nálepek je vázáno na plnění poplatkové
povinnosti.

ZMĚNA PROVOZNÍ DOBY
SBĚRNÉHO DVORA
V ROKYTNICI V ORLICKÝCH HORÁCH

( V HALE POD HŘBITOVEM )
od 1.1.2005 do 31.3.2005

Sobota 9.00 - 11.00 hodin

FOND
ROZVOJE
BYDLENÍ

Město Rokytnice v
O.h. poskytuje od roku
1997 po dobu 10 let
půjčky fyzickým a práv-
nickým osobám za úče-
lem zvýšení úrovně byd-
lení a zvelebení obyt-
ných budov a bytů ve
všech katastrálních úze-
mích města Rokytnice v
O.h..

Termín podávání píse-
mných žádostí o půjčku a za-
řazení do výběrového řízení
je pro rok 2005 do
28.02.2005.

Výběrová komise složená
ze členů městského zastupi-
telstva a pracovníků staveb-
ního úřadu do 31.03.2005
zveřejní výsledky výběrového
řízení. S žadateli, kteří splni-
li podmínky dané vyhláškou
č.j.: 2/1996, dále ve znění
vyhlášky č.j.: 5/1996, č.j.:
7/1998, č.j.: 9/1998, č.j.:
2/2000 a č.j.: 1/2002 a po-
skytnutí půjčky jim bylo ko-
misí schváleno, bude uzavře-
na smlouva o půjčce pro-
střednictvím České spořitel-
ny, a.s. Rokytnice v O.h.. K u-
volnění finančních prostřed-
ků vybraným žadatelům do-
jde od května 2005.

Výchozí částka na posky-
tování půjček z Fondu rozvo-
je bydlení pro rok 2005 je
200.000,- Kč.

Úplné znění vyhlášek a
bližší informace všem zájem-
cům o půjčky podá Levá Eva
na odboru výstavby a životní-
ho prostředí na Městském ú-
řadě Rokytnice v Orlických
horách, která bude rovněž
žádosti evidovat. Tel. 494
595 104.

V Rokytnici v O.h. 
17. 12.2005

Antonín Štefek
starosta města



RROOKKYYTTNNIICCEE  
VVEERRSSUUSS  

KKOOSSTTEELLEECC
Mnoho občanů po právu zneklidnila informace o úmyslu města

Kostelec nad Orlicí tzv. “dočasně” přesídlit více než desítku sociálně
problémových a mnohdy těžko přizpůsobivých rodin, převážně Ro-
mů, do objektu ev.č. 36 v Rokytnici v Orlických horách. Co by napl-
nění takového záměru způsobilo našemu horskému městečku není
třeba jmenovat. Jednání o celém projektu Kostelce i nadále probíha-
jí, veškeré novinky jsou zveřejňovány na internetové stránce města
www.rokytnice.cz a na úřední desce města. Pro lepší informovanost
uvádíme zkrácenou časovou posloupnost jednotlivých kroků v této
kauze:

Sled událostí:

28.8. 1992 - Město Rokytnice v Orlických horách prodává objekt
ev.č. 36 v Kasárnách v Rokytnici v Orl. horách společnosti BHW Con-
sulting s.r.o. Liberec, která má v úmyslu zahájit v Rokytnici mimo ji-
né výrobu krevních derivátů. V r. 1991 odkoupila od města stejná spo-
lečnost i sousední objekt ev.č. 44. Podnikatelský záměr firmy se ne-
naplňuje. Objekt chátrá.

25.9. 1997 - Krajský soud v Hradci Králové vyhlašuje na společnost
BHW Consulting s.r.o. konkurs a objekt ev.č. 36 se stává součástí kon-
kurzní podstaty úpadce. Správcem konkurzní podstaty je soudem u-
stanoven Ing. Alexander Beran.

14.5. 2002 - objekt ev.č. 36 a 44 kupuje v dražbě od správce kon-
kursní podstaty společnost OLEAN spol. s r.o. z Teplic, která se mimo
jiné zabývá i realitní a zastavárenskou činností.

10.9. 2004 - fyzická osoba Tomáš Božoň kupuje objekt ev.č. 36 a
sousední objekt ev.č. 44 v Kasárnách v Rokytnici v Orl. horách za část-
ku 250 tisíc Kč od společnosti OLEAN spol. s r.o.

18.11. 2004 - Rada města Kostelec nad Orlicí schvaluje smlouvu o
ubytování uzavřenou mezi městem Kostelec n.O. a Tomášem Božo-
něm. Smlouva je uzavřena na dobu určitou od 15.1. 2005 do 15.1.
2008 a počítá s roční částkou za ubytování ve výši 695.000,- Kč bez
DPH. Kalkulace vychází z ceny 35,- Kč za osobu a den a je násobena
počtem 60 osob. Smlouva počítá s využitím objektu ev.č. 36 v Rokyt-
nici v Orlických horách.

13.12. 2004 - starosta města Rokytnice v O.h. je poprvé informován
při osobním jednání panem Tomášem Božoněm, majitelem objektu
ev.č. 36 v Rokytnici v O.h. o jeho záměru pronajmout tento prostor
městu Kostelec nad Orlicí pro dočasné přestěhování několika desítek
rodin méně přizpůsobivých občanů, převážně romského původu, z u-
bytovny ev.č. 27 v Kostelci nad Orlicí.

13.12. 2004 - večer je o celé situaci informováno na svém řádném
zasedání Zastupitelstvo města Rokytnice v O.h. ZM přijímá usnesení,
kterým ukládá starostovi a místostarostovi jednat o celé záležitosti s
městem Kostelec nad Orlicí.

15.12. 2004 - ve 14. hod probíhá jednání na radnici v Kostelci nad
Orlicí za účasti starostky města Kostelec nad Orlicí Ing. Ivany Červin-
kové, místostarosty města Kostelec nad Orlicí Ing. Jiřího Bartoše, sta-
rosty města Rokytnice v O.h. Antonína Štefka, místostarosty města

Rokytnice v O.h. Petra Hudouska a vedoucí sociálního odboru MěÚ
Rokytnice v O.h. Lady Vídeňské. Jednání je iniciováno městem Ro-
kytnice v O.h. V průběhu asi 20 minutového jednání je Rokytnice se-
známena se záměrem Kostelce dočasně přemístit problémové občany
do vznikající ubytovny pana Božoně v Rokytnici. Vedení Kostelce však
nepředkládá žádné záruky, že pobyt je dočasný, na dotazy Rokytnice
je reagováno mnohdy vyhýbavě. Na připomínky a protesty Rokytnice
není brán zřetel. Kostelec tvrdí, že se nejedná o vysloveně problémo-
vé lidi (obava z nárůstu kriminality apod.). Jako důvod přemístění je
Kostelcem uveden záměr rekonstruovat (s přispěním státní dotace)
objekt ev.č. 27 na byty pro nízkopříjmové skupiny. Kostelec však za-
tím o tuto dotaci nepožádal. Na dotaz Rokytnice, proč se tak se stě-
hováním spěchá, bylo sděleno, že vedle se začalo opravovat ev.č. 26
a je obava, aby Romové nebyli rušeni nákladními auty, která budou
cca 30 metrů od jejich objektu navážet materiál na stavbu ???!!! Ter-
mín stěhování do Rokytnice je stanoven na 17. ledna 2005.

Ke smlouvě s p. Božoněm bylo Rokytnici sděleno, že je prý už po-
depsaná. Žádosti Rokytnice, aby byl text smlouvy s p. Božoněm před-
ložen k nahlédnutí, není vyhověno. Kostelec skutečně hraje fér hru !!!
Jednání končí nezdarem. Rokytnice z jednání odchází asi po 20 mi-
nutách a ještě si prohlíží objekt ev.č. 27, kde Romové bydlí a odkud
mají být stěhováni.

15.12. 2004 - ve 20.30 hodin zasedá Rada města Rokytnice v O.h.,
kdy je starostou města informována o výsledku jednání v Kostelci a o
dalších zjištění. Rada města přijímá usnesení, kde vyslovuje nesouhlas
s připravovaným přestěhováním těchto občanů do Rokytnice, protože
dle jejího názoru nebyl dostatečně zvážen sociální dopad tohoto roz-
hodnutí na rokytnické obyvatelstvo, kdy se město v současné době
potýká se značnou nezaměstnaností a zvýšeným procentem sociálně
potřebných občanů. Dále rada uložila starostovi města připravit otev-
řený dopis zastupitelům města Kostelec nad Orlicí a seznámit je s ne-
souhlasem města s tímto záměrem. Informovat o celé záležitosti soci-
ální odbor Krajského úřadu Královéhradeckého kraje a podniknout
další šetření v této věci.

21.12. 2004 - odeslán otevřený dopis zastupitelům města Kostelec
nad Orlicí, kde je popsána celá situace a nesouhlas Rokytnice s “do-
časným” přestěhováním občanů Kostelce do Rokytnice.

22.12. 2004 - odeslána žádost ThMgr. Svatopluku Karáskovi - 1. Mí-
stopředsedovi Rady vlády pro romskou komunitu, aby celou záleži-
tost prošetřil.

22.12. 2004 - text otevřeného dopisu zastupitelům města Kostelec
nad Orlicí je předán všem hlavním a regionálním médiím.

28.12. 2004 - do Rokytnice přijíždí natáčet regionální TV Puls zpra-
vodajství o celé události. Večer je vysíláno v reg. TV na Primě.

29.12. 2004 - do tohoto data mají být podepsány ze strany Romů
dohody s městem Kostelec n.O. o ubytování v Rokytnici v O.h. Romo-
vé odmítají dohody podepsat a tvrdí, že je jim mezi čtyřma očima ze
strany vedení města Kostelec vyhrožováno, že budou vyhozeni na u-
lici. Platnost předkládaných dohod je stanovena na jeden rok, tedy do
31.12. 2005.

3.1. 2005 - v 11.00 hod. přijíždí do Rokytnice z Prahy nezávislá no-
vinářka Lenka Kučerová, advokátka JUDr. Jana Chalupová a zástupce
nevládních organizací Jakub Polák, který je znám jako obhájce práv
při utlačování menšin. Jmenovaní se seznamují se situací, jednají s ve-
dením Rokytnice a prohlížejí si budoucí ubytovací prostor v Kasár-
nách. Ve 14 hodin odjíždějí v doprovodu místostarosty Hudouska do
Kostelce, kde se více než dvě hodiny seznamují se situací v ubytovně
ev.č. 27. Obyvatelé ubytovny jim sdělují svoje zkušenosti s jednáním
s kosteleckou radnicí a líčí svoje životní příběhy. Jednoznačně dekla-
rují, že do Rokytnice se stěhovat nechtějí a požadují, aby byla
situace řešena jiným způsobem v rámci města Kostelce. Šetřením je
zjištěno, že se jedná v drtivé většině o občany Kostelce, kteří zde žijí
od dětství.

(pokračování na str. 5)
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Adresa: Římsko-katolický farní úřad

Horská ul. 2, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
tel: 494 595 614
mobil: 777 836 999

Administrátor farnosti (kněz): ThLic. P. Zbigniew Źurawski

Mše svaté v měsíci unoru:
Kostely spadající pod farnost Rokytnice v O.h.

Rokytnice v O.h.:

Pondělí . . . 17.30 hodin kaple sv. Pavla Pátek  . . .17.30 hodin kaple sv. Pavla

Středa . . . .17.30 hodin kaple sv. Pavla Neděle  . .10.00 hodin kostel Všech svatých

(Případné změny jsou oznamovány při nedělní mši sv. nebo na vývěsce u kostela.)

Pěčín: středa . . . . . . . . . . . . . . . . . 16.00 hodin

Neděle  . . . . . . . . . . . . . . . . . 8.30 hodin

Souvlastní: Neděle  . . . . . . . . . . . . . . . . 11.30 hodin

Pod tímto slovem se skrývá
období od svátku Tří králů do
začátku předvelikonoční post-
ní doby. Hlavními masopustní-
mi svátky jsou tři dny na kon-
ci Masopustu - Tučný čtvrtek,
kdy člověk podle pověry musel
jíst a pít co nejvíce, aby byl ce-
lý rok při síle. Jedlo se hlavně
maso, pochoutky ze zabijačky,
vykrmené tučné husy a vše se
zapíjelo pivem. Masopustní
pečivo bylo také vydatné a
většinou smažené. Pekly se
hlavně koblihy a šišky, boží
milosti z nekynutého těsta,
věnce, koláče a vrkoče ozdo-

bené pentlemi a fábory.
Hlavní zábava začínala v

neděli, odtud název Taneční
neděle. Tancovačky, plesy a
zábavy často trvaly až do pon-
dělního rána. Jedna z pověr
praví, že jak vysoko budou ta-
nečníci vyskakovat při tanci,
takové vyroste toho roku obilí
nebo len.

Vrcholem masopustu bylo
Maškarní úterý, kdy se pořá-
daly průvody maškar nebo se
hrály žertovné divadelní hry.
Častým námětem těchto her
byl soud s opilcem, vtipy a žer-
ty o rozhádaných sousedech

nebo alegorické svatby. Průvo-
dy masek byly v každém kraji
jiné a neměly závazná pravi-
dla. Často se objevovaly masky
zvířat, hlavně medvěda, koně
a kozy. K oblíbeným maskám
patřil kominík, slamák, poli-
cajt nebo bába s nůší. Maškary
většinou procházely obcí, zpí-
valy a tancovaly, žertovaly na
adresu sousedů a prováděly
různé neplechy. Masky vždy
popřály úspěšný hospodářský
rok a zdravý a plodný doby-
tek. Všude byly pohoštěny a k
tomu dostávaly výslužku a pe-
níze. Večer po průvodu se spo-

MASOPUST

NAVRHLI SI
SCHODKOVÝ
ROZPOČET

PĚČÍN - Na prvním le-
tošním veřejném zasedání
pěčínského zastupitelstva
v úterý 18. ledna občané
mimo jiné vyslechli zprávu
starosty Miroslava Petra za
rok 2004 a dozvěděli se o
plánovaných akcích na rok
letošní.

Jak se ukázalo k příjmům
nejvíce přispívá hospodaření s
obecními lesy. “S pomocí dotací
se podařilo vyměnit lokální vy-
tápění za ústřední v budově ško-
ly, postavit památník malíři Ja-
nu Trampotovi, uskutečnit re-
konstrukci mostku,” řekl ve vý-
čtu akcí starosta. V loňském ro-
ce převzala obec do své správy
komunikaci k železniční zastáv-
ce.

A co se plánuje na rok 2005?
“Přeložka kabelů, aby mohly být
provedeny inženýrské sítě na
parcelách pro výstavbu rodin-
ných domků, přepracování ú-
zemního plánu obce, opravy v o-
becním obchodě a opravy komu-
nikací, opravy veřejného rozhla-
su a veřejného osvětlení, opravy
na budově obecního úřadu,”
zmínil hlavní akce Miroslav Petr.
Obec Pěčín také přispěje na ná-
kup nové sanitky pro MUDr. Ma-
cáka a bude se podílet na vybu-
dování cyklostezky ve svém ka-
tastru.

Ing. Janovec pak přítomné
seznámil s návrhem rozpočtu
obce na rok 2005. Ten bude vě-
domě schodkový, schodek po-
kryje přebytek z roku minulého.
Hovořilo se též o možnosti ply-
nofikace s tím, že větev plyno-
vodu od Žamberka by v Pěčíně
končila. A také bylo zmíněno, že
výtěžek Tříkrálové sbírky v Pěčí-
ně dosáhl hodnoty přes 10 tisíc
korun, což je více, než vybrala
některá města. Přitom Pěčín má
pouhých 500 trvale bydlících o-
byvatel.                                  ba

lečně strávil u muziky. Tento-
krát se však zábava neprotáhla
až do rána. Masopust končil o
půlnoci a pak se často ještě po-
chovala basa na znamení, že si
na ni v následujících týdnech
nikdo nezahraje. Skončilo ma-
sopustní veselí a nastalo 40
dní půstu, během kterého se
naši předci připravovali na vel-
ký křes�anský svátek - Veliko-
noce.                                   duš



(dokončení ze str. 3)
4.1. 2005 - TV NOVA natáčí krátkou zpravodajskou reportáž o plánu
přesídlení Romů do Rokytnice, reportáž je vysílána v Televizních novi-
nách v 19.30 hod. dne 5.1. 2005. 
5.1. 2005 - Tomáš Božoň, majitel ev.č. 36 v Rokytnici v O.h. podává
na odboru výstavby MěÚ Rokytnice v O.h. žádost o zahájení kolaudač-
ního řízení na kolaudaci ubytovny ev.č. 36 pro kostelecké Romy.

7.1. 2005 - ředitel ZŠ Rokytnice v Orlických horách odeslal doporu-
čený dopis starostce města Kostelec nad Orlicí ing. Ivaně Červinkové,
kde ji upozornil, že v případě přemístění občanů Kostelce nad Orlicí do
Rokytnice v O.h. nebudou děti těchto občanů, kteří budou mít trvalé
bydliště v Kostelci nad Orlicí, přijati do zdejší základní školy. Toto roz-
hodnutí se opírá o platný školský zákon č. 561/2004 Sb. Rodiče by tak
museli žádat o umístění dětí do okolních škol, které je budou chtít při-
jmout nebo musí navštěvovat dále ZŠ příp. speciální školu v Kostelci
n.O.

10.1. 2005 - Od 12.30 proběhlo na radnici v Rokytnici jednání s rom-
ským koordinátorem Krajského úřadu Královéhradeckého kraje Bc.
Františkem Kolářem, který informuje vedení města o jednání na radni-
ci v Kostelci, kde byl Kostelci sdělen negativní názor krajského úřadu na
chystané stěhování Romů do Rokytnice. Místostarosta Kostelce ing. Bar-
toš přislíbil, že celou věc znovu předloží Radě města Kostelec nad Orli-
cí a budou hledat jiný vhodnější způsob integrace Romů do společnos-
ti. Termín 17. ledna 2005, kdy se mají Romové stěhovat do Rokytnice,
tak nebude dle slibu Kostelce naplněn. Sláva, první malé vítězství.

10.1. 2005 - Od 18 hodin jednal s Radou města Rokytnice v O.h. To-
máš Božoň, který učinil městu nabídku na prodej objektů ev.č. 36 a ev.č.
44 v Kasárnách do majetku města za cenu, která mu pokryje náklady
vložené do oprav budovy ev.č. 36. Předběžně by se mělo jednat o část-
ku v řádech milionů korun. Jednání přihlíželo také několik dalších za-
stupitelů města. Rada města k této věci prozatím žádné stanovisko ani
doporučení nepřijala.

10.1. 2005 - podle doposud nepotvrzených zpráv schválila Rada měs-

ta Kostelec nad Orlicí usnesení, ve kterém odložila počátek platnosti
smlouvy o ubytování s T. Božoněm o 2 měsíce. Smlouva by tak měla no-
vě platit od 15.3. 2005.

11.1. 2005 - Redaktor ČT Vlastimil Weiner natáčí v Kostelci n.O. a Ro-
kytnici v O.h. reportáž o celém problému. Reportáž je odvysílána 11.5.
2005 v 18.00 hod. ve Večerníku z Čech.

11.1. 2005 - Ve 13 hodin se mají sejít zástupci Romů z kosteleckých
kasáren s místostarostou Kostelce ing. Bartošem a projednat prodlou-
žení ubytovacích smluv v objektu ev.č. 27 v kosteleckých kasárnách o
měsíce leden a únor 2005.

14.1. 2005 - Vyšel článek v Právu.

24.1. 2005 - vedení města Rokytnice v Orl. horách obdrželo telefo-
nicky pozvání na jednání dne 1.2. 2005, které svolává radní Králové-
hradeckého kraje pro oblast sociálních věcí Miloslav Plass. Jednání, kte-
rého se mají zúčastnit i zástupci města Kostelec nad Orlicí se má zabý-
vat způsobem řešení problematiky Romů v Kostelci nad Orlicí.

24.1. 2005 - v pondělí 31.1. 2005 má Zastupitelstvo města Kostelec
nad Orlicí projednávat na svém veřejném zasedání otevřený dopis sta-
rosty města Rokytnice v Orlických horách ze dne 21.12. 2004.

24.1. 2005 - Český rozhlas 1 Radiožurnál vysílal v 10.35 hod. v po-
řadu “Pod kůži” informace o chystaném přemístění Romů z Kostelce do
Rokytnice. V pořadu vystoupila střídavě starostka Kostelce ing. Červin-
ková a Krajský romský koordinátor Bc. Kolář. Kostelec obhajoval myš-
lenku přesídlení, romský koordinátor vysvětloval důvody pro které kraj
s přesídlením nesouhlasí.

26.1. 2005 - majitel objektu ev.č. 36 a 44 předkládá starostovi města
návrh kupní smlouvy na odprodej obou objektů za částku 3.570.000,-
Kč vč. DPH. Nabídku musí nyní projednat zastupitelstvo města, které
zasedá 16.2. 2005.

Sestavil: P. Hudousek, místostarosta

RAMPUŠÁK LETOS JUBILEJNĚRAMPUŠÁK LETOS JUBILEJNĚ
Rampušák přijede v tom-

to roce do Deštného v Orlic-
kých horách na Loučení se
zimou 19. března. Stane se
tak na rok přesně 40 let po
tom, co tato postava přijela
14. března 1965 poprvé na
Loučením se zimou. O tom,
jak je Rampušák pevně svá-
zán s Horskou službou,
svědčí fakta: S výjimkou tří
let 1993 až 1995, kdy se
hledala nová podoba Lou-
čení se zimou, vždy před-
stavoval Rampušáka aktiv-
ní nebo čestný člen Horské
služby.

Postava Rampušáka se popr-
vé objevila 21. prosince 1962 po
20. hodině v pořadu Českoslo-
venského rozhlasu “Vezměte si
vrátičku” v cyklu “Kam na dovo-
lenou”. V něm veřejnost s Orlic-
kými horami seznamoval jejich
zbrusu nový duch Rampušák.
Herec Josef Beyvl, jehož příjem-
ný a rozvážný hlas představil no-
vého obyvatele Orlických hor
slovy: “Rampušák je jméno mé,

povoláním duch hor. Ještě tak
před třiceti lety to mělo velkou
vážnost, ale poslední dobou to
zní nějak divně, že? Ale je to po-
volání. Tak něco mezi Státními
lesy a Horskou službou.” A jeho
milý, nezaměnitelný hlas spojo-
val pak skoro celou hodinu jed-
notlivé části pořadu. Jeho tvůrci
se zmínili snad o všech podstat-
ných zajímavostech v současnos-
ti i historii Orlických hor. Vysvět-
lovali staré i nové názvy řek, hor
i celého pohoří, připomněli zají-
mavosti z historie Opočna, Kun-
valdu a Rokytnice, zmínili se i o
pobytu Komenského v podhůří a
selských bouřích v 17. století. Pa-
sáž o geologii v oblasti Zemské
brány doplnili působivým úryv-
kem z díla Viléma Mrštíka, věno-
vaném právě těmto místům. Při-
pomněli tradici krajek ve Vam-
berku, zmínili se o lidových zvy-
cích, příslovích a tancích. Mož-
nostem rekreace, jak v létě, tak v
zimě, věnovali podstatnou část
pořadu. Nevynechali ani historii
vzniku Jiráskovy horské stezky a

zmínili se o vztahu Aloise Jiráska
k Orlickým horám. Podrobně se-
známili posluchače s možnostmi
lyžování na sjezdovkách i v teré-
nu, se sněhovými poměry, poča-
sím, nebezpečím hor a činností
Horské služby, tehdy jenom os-
mičlenné. Upozornili i na mož-
nost výletů v podhůří a do Orlic-
kého Záhoří, které jsou stejně
krásné jako ve vlastních horách.
Violoncellista František Smetana
krásnými slovy vyjádřil svůj
vztah k horám a přiblížil atmo-
sféru vesnice Říčky, žáci ze ZDŠ
Vamberk svými bezprostředními
zážitky ze života v přírodě připo-
mněli tehdejší pionýrské tábory.
Nechyběla ani zmínka o lesích a
zvěři našich hor. V rozhlasovém
pořadu nám Rampušák pokle-
pem na kouzelnou brašnu přivo-
lával hned toho, hned onoho
znalce a milovníka našich hor. Za
zmínku stojí i jedna kuriozita -
po roce 1935 vyráběla v Rychno-
vě nad Kněžnou firma “DELEKTA
- Alois Knypl” likér s názvem
“Duch Orlických hor”.         -kr-

KOLEDY VE ŠKOLCE
V době, kdy k nám přišly

do školky zpívat klientky
ÚSP koledy, bylo sice už dáv-
no po Vánocích, ale jejich pa-
ní vychovatelka Marta Ště-
pánková nám vysvětlila, že
podle staré tradice se koledy
mají zpívat hlavně v pová-
nočním období, takže jsme
se tímto rády zase k Váno-
cům vrátily.

Děvčata Olinka Charfreitagová,
Dáša Janatová, Andrea Havlíčko-
vá a Jana Kreibichová nám zazpí-
valy několik známých koled, ně-
které dvojhlasně a dokonce i jed-
nu, kterou jsme nikdy neslyšely a
která se nám líbila snad nejvíce.

Dáša Janatová nám sama, ze
své vlastní iniciativy zarecitovala i
básničku “Perníková chaloupka”
od Františka Hrubína a naše Ni-
kolka Rebhanová se nenechala za-
hanbit a tak jsme tu samou bás-
ničku slyšely dvakrát!

Nakonec se školkou nesl spo-
lečný zpěv koledy “Narodil se
Kristus Pán”. Všem nám bylo moc
hezky a už se zase těšíme na další
návštěvu našich nových kamará-
dek.                            za děti pa



ZÁPIS PRVŇÁČKŮ V PĚČÍNĚ

� Foto A. Janovcová

V úterý 25. ledna 2005 se konal slavnostní Zápis žáků do
prvního ročníku Základní školy v Pěčíně pro školní rok
2005 - 2006.

Zapsáno bylo sedm nových žáčků, kteří v září rozšíří počet pěčín-
ských školáků.

Nikolko, Aničko, Danuško, Lukášku, Dominičko, Barunko a Barun-
ko, už se na vás ve škole velice těšíme!                                        duš

Maminky, tatínci a paní učitelky se po nám nepochopi-
telné úvaze rozhodli, že máme věk a schopnosti na to jít do
školy a zavedli nás dne 20.1. tohoto roku k zápisu. Možná
to také bylo tím, že jsme pod stromečkem našly školní taš-
ky s penály a pastelky a jakmile se tedy do věci vloží chytrý
a sečtělý Ježíšek, musí ho chtě nechtě poslechnout i rodiče.

A tak se šlo. Paní učitelky nás ještě ráno ve školce nabádaly, abychom
jim neudělaly ostudu a předvedly vše, co do nás za ty dva a půl roku
vložily, a že by to na nás mělo být vidět, protože na nich to vidět určitě
je. Ujistily jsme je, že je nezklameme, jako vždy, když jde do tuhého a
máme se nějak projevit. Rodiče jsme ujiš�ovat nemusely, ti ví své. A tak
se šlo.

Maminky a tatínci nás ve školní aule posadili do předních řad a sa-
mi si sedli za nás. Nejprve nám zazpíval školní pěvecký sbor pod vede-
ním Alenky Kopecké a Šárky Rozsívalové. Okamžitě jsme se všechny
rozhodly, že budeme ve škole také zpívat ve sboru. Pak nám zahráli prv-
ňáčkové (naši bývalí spolužáci ze školky), písničku na zobcové flétny
pod vedením p. uč. Pavly Macákové. Okamžitě jsme se rozhodly, že bu-
deme chodit i na flétničky. Po té nás přivítal pan ředitel Zdeňěk Dušek
a zmínil se o potřebnosti dalšího vzdělávání, protože ne vždy končí

učební proces v mateřské školce. Zmínil se též o brzké dostavbě tě-
locvičny, a tím si nás opravdu na devět let získal. (Některé z nás i na
déle, protože komu by se chtělo opouštět tak krásnou novou školu?).

Nyní jsme byly na řadě my, abychom předvedly, jestli na ni o-
pravdu máme. Rozdělily jsme se asi do tří skupinek a odešly s rodi-
čema do tříd. Tam nás posadili do lavic, kde jsme se představily pa-
ní učitelce, zazpívaly písničku, zarecitovaly básničku a pustily se do
malování. Byl to náš úplně první úkol v životě od školní paní učitel-
ky a to: nakreslit, jak jdeme s rodičema do školy. Ale my víme, že pa-
ní učitelce nešlo o umělecké dílo, ale že chtěla zjistit, jestli ještě ne-
malujeme hlavonožce! Hlavonožec, to je totiž postrach všech před-
školních dětí. Je to vlastně takový panáček, který má hlavičku, a z té
hlavičky mu trčí ručičky a nožičky. Tedy panáček neboli odborně ře-
čeno postava bez tělíčka. Proto ten název “hlavonožec”. Kreslí ho
převážně tříleté děti, ale u nich je to ještě normální. Strašně jsme se
snažily, aby naše postavičky měly i tělíčko, popřípadě i prsty a uši. To
jsme vám ještě ani neřekly, že jakmile si někdo v pěti letech ve škol-
ce zkusí nakreslit hlavonožce, paní učitelky jsou z toho celé pryč a
my pak musíme do bezvědomí kreslit postavičky a když to ještě ně-
kdy třeba jen tak čistě náhodou spleteme a nakreslíme panáčkovi tři
ručičky, už nás hned posílají do pedagogicko - psychologické porad-
ny, jestli jsme normální. Tím pádem nám bylo jasné, že se z obrázků
dá poznat naše IQ a šíleně jsme se soustředily na postavení a počet
končetin.

Zatímco my kreslily, paní učitelka vysvětlovala našim rodičům, co
všechno budeme potřebovat do školy. Soukromý pohovor s paní uči-
telkou už byla hračka. Po pečlivém spočítání nožiček a tělíček na ob-
rázku nás paní učitelka prozkoušela v barvách, podarovala nás ob-
rázky, upomínkovým listem a mohlo se jít domů. Venku na školní
chodbě nás velké děti potěšily květinou vypěstovanou ve škole, při-
čemž jsme se všichni rozhodly, že budeme ve škole také pěstovat kvě-
tiny. Nevíme, jestli nám vůbec zbyde čas na učení. Škola nabízí tolik
zajímavých aktivit, skoro z toho nespíme a přemýšlíme, jak vše
skloubíme. Ale určitě to nějak půjde. Máme na to důkaz. Když jsme
druhý den přišly do školky, honem jsme našim učitelkám sdělily, že
akce “hlavonožec” proběhla úspěšně, a paním učitelkám spadl ká-
men ze srdce, (to si nevymýšlíme, to jsme skutečně slyšely) a řekly:
“No vidíte, že to jde!”                                    za předškoláky pa

STARÉ POHLEDNICE
do roku 1945 (tj. malý formát)

DOBŘE ZAPLATÍM!
Tel.: 608 420 808

ZÁPIS DO ŠKOLKY
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Z DĚKOVNÉHO 
DOPISU

Ve dnech 20. - 23. ledna
proběhl již 43. ročník meziná-
rodních lyžařských závodů
mládeže SKIINTERKRITERI-
UM v Říčkách v Orlických ho-
rách, který uspořádal z pověře-
ní Svazu lyžařů ČR Ski klub Ús-
tí nad Orlicí.

Technický delegát FIS pan
Reinhard Ebner z Rakouska a
spolu s ním rekordních 20 zú-
častněných výprav z Evropy,
Austrálie a Asie, hodnotilo zá-
vod jako kvalitní. Celkem v
Říčkách v Orlických horách
startovalo 206 závodnic a zá-
vodníků a 72 členů doprovodu.

Dovolujeme si vám opravdu
upřímně poděkovat za pomoc,
kterou jste i vy vedle 70 spon-
zorů tomuto významnému a
tradičnímu závodu mládeže
věnovali. Poprvé jsme se ocitli
v prostorách vaší krásné školy,
v prostorách vzorně připravené
školní jídelny a co víc, ve velmi
příjemné atmosféře konkrét-
ních lidí. Chtěl bych vám všem,
kdo se na zdárném průběhu
podíleli, opravdu upřímně po-
děkovat.

Mgr. Luboš Bäuchel před-
seda organizačního výboru

� Nechyběl ani tradiční
maskot “skíčka” krtek.

DEVĚT OTÁZEK POLDEVĚT OTÁZEK POLOŽENÝCHOŽENÝCH
DDVĚMA UČITELŮMVĚMA UČITELŮM

(D = p.uč. Dostál, B = p.uč. Brklová)

�� Kde bydlíte?
D: V Pekle nad Zdobnicí.
B: V Pěčíně.
�� Nevadí Vám, že dojíždíte?
D: Nevadí.
B: Vůbec ne.
�� Učil(a) jste už někde?
D: Samozřejmě. V Rychnově a Solnici.
B: To snad nemyslíte vážně, celý život! Rokytnice, Pěčín, Slatina,
Pěčín a Rokytnice.
�� Líbí se Vám tu?
D: (zakýval hlavou, takže asi ano)
B: Ano, velmi.
�� Jak se Vám učí?
D: V tomto prostředí dobře.
B: Jak kde, v které třídě a který předmět.
�� Chcete tady zůstat nebo máte jiný cíl?
D: Prozatím tady zůstanu.
B: Pokud bude třeba, zůstanu.
�� Co Vás ve škole nebavilo, když jste byl(a) malý(á)?
D: Matika.
B: Výtvarná výchova.
�� Do jaké školy jste za mlada chodil(a)?
D: Rychnov.
B: Pardubice.
�� V kolik hodin ráno vstáváte?
D: Kolem páté.
B: V pět.

S VERČOU KÁNSKOU 
O ŠKOLNÍM RÁDIU

�� Proč jste se jmenovali TSUNAMI?
V.K.: Minulá devítka nazvala toto radio Tsunami, ale my jsme to
chtěli změnit.
�� Proč?
V.K.: Protože se nám to jméno Tsunami nelíbilo.
�� Kdo vymyslel Anténa v prvním patře?
V.K.: Já a Lucka Kminiaková.
�� Baví vás “dělat” rádio?
V.K.: Jo, baví.

CO JE VLASTNĚ 
SOPKA?

Už jste někdy otevřeli láhev
sodovky, když jste ji před tím
důkladně protřepali? Jestli
ano, tak už víte, jak asi vzniká
sopečný výbuch - vulkanická e-
rupce.

Podobně jako plyn přítom-
ný v sodovce i plyny ve žhavé
křemičitanové tavenině nazý-
vané magma ji dokážou prudce
vypudit ze sopky - vulkánu -
ven.

Dno sopečné “sodové láhve”
leží desítky až stovky kilomet-
rů pod zemským povrchem,
kde panují teploty mezi 600 až
1200 stupni Celsia, při nichž se
některé horniny taví jako más-
lo na horké pánvi. Tavenina
stoupá k povrchu a hromadí se
v kůře v prostorách, které o-
značujeme jako magnetické kr-
by. Magnetický krb spojuje
hlavní přívodní kanál - so-
pouch - s hlavním kráterem na
vrcholku sopky. Některé sopky
mají i vedlejší přívodní kanálky
a často i postranní parazitické
krátery.

Vodní pára, další vulkanické
plyny a popel mohou vytvořit
mohutné erupční mračno zasa-
hující vysoko do atmosféry. Ně-
kdy se však mračno naopak po-
hybuje dolů jako vysoce nebez-
pečný pyroklastický proud (py-
roklastický = roztrhaný
ohněm). Žhavý oblak plynů,
popela a pemzy se závratnou
rychlostí řítí ze svahu sopky a
spaluje vše, co mu přijde do
cesty.

Zdroj informací:
Planeta Země

Autor článku: Robin Nosál

Tak te� už pište vzkazy ne
do rádia Tsunami, ale do

nového rádia 
ANTÉNA V PRVNÍM PATŘE.
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AANNKKEETTAA  MMEEZZII  ŽŽÁÁKKYY  
NNAAŠŠÍÍ  ŠŠKKOOLLYY

Který je váš nejoblíbenější předmět a proč?
4.tř.:
�� Čeština, protože mi jde.
�� Matika, protože mi nejde.
�� Jste (nadávka).
6.tř.:
�� Dějepis, protože dostávám dobré známky.
�� Dějěpis, protože mě baví.
�� Dějěpis.
�� Děják.
7.tř.:
�� Tělocik.
�� A tak směřuješ na co? Jestli myslíš ten dopis, tak ten jsem   ne-
psala.
8.tř.:
�� Dějepis a čeština, protože mám ráda p.uč. Čapkovou.
�� Žádnej.
�� Dík, nechci.
�� No comment.
9.tř.:
�� Tělocvik.
�� (Odpově	 sice anglická, ale vulgární).

Ptali se: Nosál, Pártl, Zimmer

OCEÁN
Výzkum mořských hlubin je taky tak nebezpečný jako zkou-

mání vesmíru. V mořských hlubinách potřebujete kyslík stejně
jako ve vesmíru. Musíte se chránit před chladem a před nesmír-
ným tlakem vodního sloupce, jenž by vás rozmačkal jako sko-
řápku. A te	 vás seznámím s přístrojem, s kterými se můžete
bezpečně potopit:
� Potápěčský přístroj akvalug (scuba) se může potopit asi do
90m.
� Jestli vám to nestačí, tak se musíte potopit s nepohodlným
potápěčským oblekem JIM (první potápěč, který ho zkoušel se
jmenoval Jim). Dostanete se do hloubky přibližně 450m.
� Pokud chcete ještě hlouběji, tak musíte použít některý pod-
mořský člun s tlakuvzdornou kabinou, a� už je to velká ponor-
ka, ponorný člun nebo batyskaf. Jedním z ponorných člunů “Al-
vin” můžete zkoumat oceán do hloubky kolem 4 km. A s batys-
kafem “Trieste” se dostanete na nejhlubší místo oceánů, na dno
Mariánského příkopu.
� Jason Jr. - ponorné čluny bez posádky - jsou ovládány dálko-
vě stejně jako kamery a manipulátory, které nesou. Mohou pra-
covat i v hloubkách pro člověka opravdu nebezpečných.

A te� něco o lidech kolem oceánu:
� Asi nejznámějším vědcem oceánografem byl Francouz Jacqu-
es-Yves Cousteau. V roce 1943 s přítelem Emilem Gaynanem vy-
vinuli potápěčský přístroj s vlastní zásobou vzduchu známý ja-
ko SCUBA.
� Roku 1979 dostala americká oceánografka Sylvia Earleová
přezdívku “Její veličenstvo Hloubka”. Uskutečnila nejhlubší po-
nor bez spojení s povrchem, když v potápěčském obleku Jim se-
stoupila do hloubky 381 m. Kdyby vedle ní stál newyorský mra-
kodrap Empire State Building, dosahoval by špičkou k hladině.

Příště se dozvíte něco o proslulém Titaniku.
David Pártl

EINSTEINŮV KVÍZ
Tento kvíz vytvořil v minulém století Einstein. Říkal, že
98% lidí jej vůbec nevyřeší. Patříte k těm dvěma procen-
tům ???

Fakta:
1. Je 5 domů, z nichž každý má jinou barvu.
2. V každém z domů žije jeden člověk, který pochází z jiného státu.
3. Každý z majitelů pije jeden nápoj, kouří jeden druh cigaret a chová
jedno zvíře.
4. Žádný z nich nepije stejný nápoj, nekouří stejný druh cigaret a ne-
chová stejné zvíře.
Nápověda:
1.  Brit bydlí v červeném domě.
2.  Švéd chová psa.
3.  Dán pije čaj.
4.  Zelený dům stojí ihned nalevo od bílého.
5.  Majitel zeleného domu pije kávu.
6.  Ten, kdo kouří PallMall, chová ptáka.
7.  Majitel žlutého domu kouří Dunhill.
8.  Ten, kdo bydlí přesně uprostřed řady domů, pije mléko.
9.  Nor bydlí v prvním domě.
10. Ten kdo kouří Blend, bydlí vedle toho, kdo chová kočku.
11. Ten, kdo chová koně, bydlí vedle toho, kdo kouří Dunhill.
12. Ten, kdo kouří BlueMaster, pije pivo.
13. Němec kouří Prince.
14. Nor bydlí vedle modrého domu.
15. Ten, kdo kouří Blend, má souseda, který pije vodu.

Otázka:
Kdo chová rybičky?

Řešení:
Jestliže patříte mezi 2% lidí na celém světe, tak nepo-
třebujete znát řešení od NÁS. Sami na to přijdete! Dejte
tuto hádanku i vašim přátelům.

NEMÁŠ DOPSANÉ SEŠITY?
Jsi už unavený a bolí tě prsty a ruce při opisování sešitu a ještě
ti toho hodně zbývá? Stačí před psaním i v průběhu provádět to-
to cvičení:
a) Pohyby paží: mávání, kroužení (let ptáka, sekání kosou,
plavání kraula), střídavé vzpažení a upažení, kroužení předlok-
tím (navíjení klubka).
b) Pohyby dlaní: vpřed, vzad, vpravo, vlevo, kroužení dlaně-
mi (mávání, kývání), tlačení dlaněmi proti sobě a uvolňování,
zavírání dlaní v pěst a otevírání, střídání úderů dlaní a pěstí o
podložku.
c) Pohyby prstů: dotýkání prstů obou rukou, postupně dotý-
kání palce s dalšími prsty, oddalování a přibližování prstů (nůž-
ky), mávání prstů, kroužení, “hra na klavír”.

KÁNĚ LESNÍ
Káně lesní (latinsky Buteo logopus, velikost 50 - 55 cm) je nej-

hojnějším dravcem střední Evropy, kterého vidíme kroužit na oblo-
ze. Někdy je napadena hejnem vran nebo kavek, a pak se stáhne do
ústraní. Hlavně v zimě číhá celé hodiny na telegrafních tyčích nebo
stromech podél silnic a vyhlíží přejeté malé živočichy, kteří jsou v tu-
to dobu její hlavní potravou. Obývá světlé lesy a otevřenou krajinu,
kde sedává na listnatém nebo jehličnatém stromě ve výšce 7 - 25 m.

Káně rousná je pravidelným zimním hostem a tažným ptákem,
jejíž hnízdiště leží v tundře nebo lesích na severu Evropy. Ve střed-
ní Evropě hnízdí hojně.                                            Robin Nosál
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MALÝ PŘÍBĚH
To, co se v tomto příběhu odehrává, není nic jiného než fikce. Ja-
kákoliv shoda jmen, osob a času je naprosto náhodná. Ale nepod-
ceňujte ho, Bůhví, kdy se něco podobného může stát právě něko-
mu z vás ...

(pokračování)
které si pořídila za první vydělané peníze a vyrazila z bytu k vý-
tahu. Výtahem sjela do přízemí, které nevypadalo o nic lépe než
výtah. Špína, ošuntělost a rytiny pubertálních výrostků. Vyšla na
sluncem zalitou ulici a zamířila k nedalekému supermarketu,
kde prodávali mimo jiné koblihy za tři koruny, což je bezva ce-
na. Po zdárném nákupu, kdy vydala poslední peníze, se vrátila
zpět do pronajatého bytu. Uvařila si silné kafe a s chutí se pus-
tila do pojídání koblih. Po zdolání pěti kousků si slastně zapáli-
la cigaretu a vychutnávajíc rituál kuřáka si uvědomovala výho-
du vlastního bytu, by� propůjčeného - může kouřit kdy chce a
kde chce. Dokouřila a pohybem zkušeného kuřáka típla zbytek
cigarety o popelník. Protáhla se pohybem kočky a rozhlédla se
po bytě. Chtělo by to úklid, odpad se rozrostl na čtyři odpadko-
vé pytle, špinavé nádobí převažuje nad čistým, o koupelně rad-
ši nemluvit. Hmm, to počká, pomyslela si. Co budu dnes dělat?
Je neděle a zítra začne opět hon za živobytím. Kdybych byla do-
ma, asi bych se musela učit, připravovat se na intr a poslouchat
bláboly rodičů. “Zapla�pámbů” jsem se školou, aspoň na čas,
skončila a našla si bydlení ve městě. Doma bych to asi nevydr-
žela. Hledat práci není jednoduché, protože mi není osmnáct,
ale pořád je to lepší, než poslouchat fotra, ty hovadiny o matu-
ritě nebo vysoké, o životě před sebou. Blbost, co ten ví o životě,
te	 žiju a te	 si chci užívat. Já jim ještě ukážu, že bez maturity
můžu být novinářkou nebo dělat něco s angličtinou. Vždy� ve
městě je tolik možností! S vítězným výrazem se odvrátila od ok-
na a šla poslat SMS kamarádce, aby se sešly v kavárně u ben-
zínky. Obratem jí přišla zpráva, že se sejdou za půl hodiny. V
krabicích, kde měla složený veškerý svůj majetek, si našla po-
slední čisté triko a džíny, které si přinesla z domova, lehce pro-
čísla účes prsty, nalíčila se a vyrazila za kámoškou do kavárny,
kde patřily k pravidelným hostům. Společně strávily v kavárně
zbytek neděle. Nebyla to však plodná neděle. Odcházely z ka-
várny samy. Nevadí, zítra je taky den a znovu začne hon za ži-
vobytím.

KRMÍTE V ZIMĚ PTÁKY?
Vážení čtenáři, byl bych rád, kdybyste na mou otázku odpově-

děli všichni kladně. Kolik z vás na zimu dává za okna ptačí budky a
krmítka se slunečnicovými zrnky nebo lojem pro ptáky? V krutých
mrazech jsme jejich jediná naděje, aby neumřeli hlady. Není to jen
tak pro nic za nic. Na jaře a v létě vám tu všechnu dobrotu oplatí
svým nádherným zpěvem. Každý den vstávejte s dobrou náladou,
jako když těm ptáčkům dáváte snídani. Zamyslete se nad tím, jak by
vám bylo, kdybyste v zimě neměli co jíst.

Robin Nosál

PANOVNÍCI ČESKÝCH ZEMÍ: SÁMO
Historické prameny připomínají, že před vznikem českého státu

se na jeho území rozkládaly dvě říše. První z nich je spjatá se jmé-
nem franského kupce Sáma.

V letech 623 - 624 stanul v čele rozsáhlého útvaru zahrnujícího
teritorium Čech, Moravy a z části Slovenska a Bavorska. Byla to prv-
ní říše kterou západní Slované vytvořili.

Sámo vládl přibližně 35 let. Vedl úspěšnou válku proti franské-
mu králi Dagobertovi. V konfliktu vrcholícím v roce 631 u hradu Vo-
gatisburg utrpělo franské vojsko porážku.

Po Sámově smrti někdy v letech 658 - 659 se jeho říše rozpadla.
Jakub Zimmer

RROOKK  OOPPIICCEE

Každý, kdo čte a věří horo-
skopům ví, že v sobotu 22.ledna
jsme vstoupili dle čínského ho-
roskopu do roku opice. Vláda
tohoto zvířete nás bude prová-
zet až do 8.února příštího roku.

A zde je stručná charak-
teristika znamení opice:

Tato rozkošná stvoření splňu-
jí všechna očekávání: jsou
obratná, hbitá, bystrá a v přípa-
dě potřeby dokáží obcházet pra-
vidla. Přes nepochybné předpo-
klady však není tak snadné oko-
lí překonat, protože mnoho lidí
nebere opice vážně. Jiní je po-
važují nejvýše za bezstarostné
společníky.

V mládí mají opičí lidé kvůli
nedostatku odolnosti a vytrva-
losti sklon k rozčarování, jestli-

že není dobrý nápad uskuteč-
něn hned zčerstva, protože zítra
podle nich může být pozdě.
Rychle a horlivě se učí. K pocitu
bezpečí dospívají cestou tvrdých
lekcí a hořkých zkušeností.

Naštěstí mají opice úžasný
smysl pro humor, takže jsou vy-
hledávanými společníky, ačkoli
vytvoření trvalého vztahu před-
stavuje určitý problém. Opičí li-
dé někdy bývají chlubiví, nespo-
lehliví nebo falešní. Čestnost k
jejich vlastnostem nepatří, což
samozřejmě ztěžuje navazování
kontaktů.

Tito převážně sobečtí lidé po-
třebují lásku a náklonnost jako
všichni ostatní. Spíše než na vy-
žadování neustálé pozornosti by
se měli zaměřit na získávání lás-
ky a úcty druhých svou pílí. Ci-
tově založení opičí lidé mají ten-
denci navazovat na cestě k napl-
nění mnoho známostí. Potřebují
stimulující partnery, vedle kte-
rých by se cítili ne zcela dosta-
teční, což by je hnalo kupředu.

Mnohé opice, velcí milovníci
fantazií, jsou vypravěči. Je-li ta-
to schopnost doplněna uměním
psát, dosahují úspěchů jako spi-
sovatelé.          Katka Brillová

JEŠTĚ JEDNOU
BLANIČTÍ RYTÍŘI

V minulém čísle jsme vás seznámili se soutěží pro děti základních
škol ve věku 12 - 15 let pod názvem “Hledáme blanické rytíře, novo-
dobé neohrožené bojovníky proti drogám”. Soutěže se úspěšně zú-
častnili i naši žáci a my vám te� přinášíme další ze soutěžních přís-
pěvků.

Můj bratr se jmenuje Michal, studuje druhým rokem střední ze-
mědělskou školu a je mu 17 let. Věkově jsme od sebe o 6 let. To je
můj blanický rytíř. A te	 to hlavní. Vše to začalo ve středních Če-
chách, kde jsme původně bydleli. Byly mi asi 3 nebo 4 roky. V té
době můj bratr začal chodit na statek ke koním a skamarádil se
tam s partou dětí a hodně s jednou holkou. Ale problém byl, že ta
holka, se kterou kamarádil, kouřila. Tak si navyknul i on a postu-
pem času byl závislý. Nejdříve chodili tak různě do tajných míst,
ale jednou mě vzali s sebou, protože museli, aby to nebylo pode-
zřelé. Já jsem to samozřejmě doma řekl rodičům. Michal se pak
snažil odnaučit kouřit, ale moc mu to nešlo. Po nějaké době nám
nabídl majitel toho statku, abychom jeli na hory, že tam vlastní
chatu. Tak jsme jeli (do te	 ji máme v pronájmu). Začali jsme tu
s bratrem chodit do školy (já do 1. a bratr do 7. třídy). Ale najed-
nou jsem zjistil, že už nekouří. Řekl mi, že je to změnou prostře-
dí. Já mu sice nevěřil, ale nakonec jsem stejně zjistil, že měl s tou
změnou prostředí pravdu. Také mi řekl, že už nechce zažít nové
odvykání, proto už nechce znovu začínat s kouřením. A to je ko-
nec krátkého vyprávění o mém blanickém rytíři.           J.N., 6.A



Školní zpravodaj Kurýr(ek)��

KVÍZ PRO FOTBALOVÉ EXPERTY
1. Jakou má přezdívku René Bolf?
a) Bé	a
b) Ofi
c) Bolfi
2. Kde se narodil Karel Poborský?
a) ČB
b) JH
c) UH
3. Kolikáté narozeniny letos oslaví Pavel Nedvěd?
a) 33.
b) 32.
c) 34.
4. Jakou má přezdívku Jan Koller?
a) Obr
b) Kolda
c) Dino
5. Za jaký klub hraje Pavel Horváth?
a) Vissel Kobe
b) Borussie Mönchengladbach
c) Ribuň Kazaň
6. Kolik měří Jan Koller?
a) 198
b) 200
c) 202
7. Kdo vyhrál Zlatý míč Evropy?
a) Pavel Nedvěd
b) Zinedine Zidane
c) Andrei Shevcenko
8. Kolikáté je Česko v žebříčku FIFA?
a) 5.
b) 4.
c) 9.
9. Kolik dostali fotbalisté Česka za bronz na EURU?
a) 200 mil.
b) 160 mil.
c) 143 mil.
10. Kdo je kapitán národního týmu Řecka?
a) Dellas
b) Zagorakis
c) Charisteas
Správné odpovědi: 1.b, 2.b, 3.a, 4.c, 5.a, 6.c, 7.c, 8.a, 9.b, 10.b

Robin Nosál

PRVŇÁČKU, 
NAKRESLÍŠ MYŠ?

Položíme pentličku, dáme na ni buchtičku. Malé uši k poslouchání,
také očko na koukání. Potom vousky blíž - a je tady myš.

LYŽAŘSKÝ VÝCVIK
A ZIMNÍ SPORTOVNÍ DEN
Ve středu 26.1.2005 byl na Faráku zahájen lyžařský výcvik pro žáky

sedmých tříd rokytnické základní školy. Po úvodním velmi větrném dnu
se počasí umoudřilo, a tak mohl výcvik zdárně probíhat na velmi dobře
upravené sjezdovce po dobu dalších pěti dnů. V letošním roce se výcvi-
ku účastnilo 36 žáků, kteří byli rozděleni do tří družstev. Podle zkuše-
ností dětí s lyžováním byly stanoveny i cíle výcviku. Zkušenější lyžaři
prošli metodickou řadu rychleji a pak již “vybrušovali” techniku, či se se-
znamovali se základy carvingového lyžování. Ti začínající si zprvu vytkli
za cíl sjetí kopce bez pádu, ale později se technicky zdokonalovali i oni.
Hlavním cílem lyžařského výcviku však bylo, aby děti poznaly, jak krás-
né a zábavné může lyžování být.

K bezproblémovému průběhu kurzu bezesporu přispěl perfektně u-
pravený svah a ochotná obsluha vleku.

V posledním dnu lyžařského výcviku proběhl i zimní sportovní den
pro žáky II. stupně ZŠ Rokytnice v O.h.. Na programu byl závod v obřím
slalomu (85 účastníků), více než dvacet dětí se vydalo na turistickou vý-
pravu na běžkách, několik dětí sáňkovalo a pětice dětí se vydala i na
dlouhou pěší vycházku.

Vítězi obřího slalomu se v jednotlivých kategoriích stali Z. Fremut-
hová, M. Pilař, Z. Petrová a F. Novák.                                    Z. Dušek

ZÁPIS DO 
PRVNÍCH TŘÍD

Čtvrtek 20.ledna byl pro malé předškoláky velmi důležitý den. Ten
den se šlo k zápisu. Mohli jsme potkat šestileté dětičky, jak jdou na-
dšeně do nové školy. Pro některé to byla první návštěva nově opra-
vené základní školy. Poprvé si mohli prohlédnout místo, kde se bu-
dou přezouvat a převlékat. Nová družina byla také velmi zajímavá,
vždy� je to místo jejich budoucích her. Jen si nikdo nemohl prohléd-
nout novou tělocvičnu. Ta se v této době teprve dostavuje. Poprvé se-
děli ve školních lavicích. Poprvé viděli paní učitelku, která si s nimi
před tabulí povídala. Každý dostal pastelky a maloval obrázek. Po-
tom šel každý se svým obrázkem k jedné z učitelek, které se zapiso-
vání budoucích prvňáčků ujaly. Při recitaci básničky nebo zpívání pís-
ničky mohli všichni ukázat, jak umí mluvit, vyslovovat. Potom ještě
malé přezkoušení z počítání, rozeznávání barev - a přišla gratulace
budoucímu školákovi. Každý předškolák si ještě na odchodu vybral
květinu v květináči, kterou pro něj vypěstovali žáci vyšších ročníků.

A tak přejeme budoucím školákům krásné léto a 1.září nashleda-
nou.         Katka Barillová

ZLATÝ SLAVÍK
Ve čtvrtek 27. ledna se konala pěvecká soutěž Zlatý slavík. Zúčastni-

lo se jí více jak 20 dětí z prvního a druhého stupně školy. S přípravou a
nácvikem písniček dětem pomohly p.Rozsívalová a p.uč. A.Kopecká, prá-
ci poroty zorganizovala p.uč. E.Brklová, slovem soutěž uváděla p.uč.
D.Brokešová. Porota pracovala ve složení: E.Brklová - předsedkyně,
M.Charvátová, A.Kopecká, M.Říhová, K.Gregušová, L.Kminiaková. O ce-
ny v podobě dortů a dalších sladkých odměn se zasloužily M.Charváto-
vá, E.Brklová a A.Kopecká. Výsledky soutěže:
První stupeň
1. místo   Eliáš Jeřábek
2. místo   Martin Šudrla
3. místo   Adéla Števková
Druhý stupeň
1. místo Pavla Rozsívalová, Nikola Hirková, Ondřej Kopecký    (všichni
stejný počet bodů)
2. místo Jitka Kobolková, Anežka Kubíčková (stejný počet bodů)
3. místo Romana Krištofová



POŠLI MI ANDĚLA

Mateřská škola v Barto-
šovicích měla “bohatého
Ježíška” !

Děkujeme Milanovi Ko-
bolkovi, Kájovi Walterovi,
Zuzce Marečkové a paní
Zdence Novotné, kteří si v
předvánočním shonu udě-
lali na naše děti čas, a pa-
nu Jiřímu Páchovi za půj-
čení vozu.

Vánoční radovánky s ná-
zvem “Pošli mi anděla” nastaly
již v listopadu, kdy se sešly ma-
minky s dětmi v naší keramické
dílně vytvořit si dárečky pro
své blízké ( svícny, zvonkohry
aj. ozdoby z keramické hlíny ).

Začátkem prosince přijel Mi-
kuláš s anděly a čerty z nedale-
kého Neratova trochu postrašit
děti a zároveň je podělit dob-
růtkami. Mnoho andílků přile-
tělo i na vánoční besídku dva

dny před Štědrým dnem. Děti v
roztomilých kostýmech zahrály
vánoční příběh s koledami
“Tenkrát v Betlémě”, nabídly
rodičům ve školce vlastnoručně
upečené cukroví a na oplátku
pro ně připravila a zahrála děv-
čata z divadelní školy v režii
Markéty Burešové pohádku
“Bob a Bobek o vánocích”.

Srdečný smích dětí a po-
tlesk rodičů podpořil všem vá-
noční náladu. Nechybělo ani
tříkrálové koledování s Kašpa-
rem, Melicharem a Baltazarem
6. ledna.

Od začátku letošního roku
navštěvují děti z naší školky ly-
žařskou školu s instrktorkou ly-
žování Radkou Klímovou. Věří-
me, že i letos se zrodí další bor-
ci ve sjezdu a slalomu jako loni.

Děti a učitelky z MŠ 
Bartošovice

ZNĚNÍ TAJENEK V TOMTO ČÍSLE
Z historie stavby přehradní nádrže Pastviny - 7. díl

1. Turbína
2. Automatika

3. Urban

VÝSLEDEK TŘÍKRÁLOVÉ
SBÍRKY 2005

V ROKYTNICI A V PĚČÍNĚ
Rokytnice v Orlických 

horách:
Počet pokladniček 2 ks
Celkem vybráno: 7.698,- Kč

Pěčín:
Počet pokladniček 1 ks

Celkem vybráno:  10.041,50 Kč

Celkový výtěžek sbírky :
17.739,50 Kč

O víkendu 8 - 9.1. 2005, kdy
Tříkrálová sbírka v Rokytnici a
Pěčíně probíhala bylo krásné
počasí, které mnoho občanů vy-
lákalo na procházky, takže sku-

pinky koledníků mnohdy marně
zvonily u některých domů. Pro
úplnost ještě uvádíme, že do po-
kladničky, která byla používána
pro výběr peněz v Pěčíně, bylo
vybíráno krátkodobě i v Rokyt-
nici, takže nelze přesně rozlišit
kolik se vybralo v jednotlivých
obcích.
Městský úřad Rokytnice v O.h.
zajistil sbírku po stránce úřední-
ho dohledu nad zapečetěním
pokladniček a přítomnosti při
sčítání výtěžku sbírky.

Všem dárcům patří 
srdečné poděkování.

Eva Hudousková

PPPPRRRROOOODDDDEEEEJJJJNNNNAAAA    BBBBAAAARRRRVVVVYYYY    ----    LLLLAAAAKKKKYYYY
ROKYTNICE V O.H.

e-mail: petr.maminak@tiscali.cz
Kontakt: 494 595 360, mobil: 603 276 733
� nabízí širší sortiment nátěrových hmot

a ostatní materiál
� sádrokartonové desky KNAUF
� tepelná a zvuková izolace URSA (množstevní slevy) 
� stropní kazety, vruty do dřeva, hřebíky, zednické nářadí
� suché maltované směsi, lepidla na dlažbu
� tmely, lepidla na veškeré povrchy
� barvy disperzní, syntetické, mořidla, laky, lazury
� malířské barvy: PRIMALEX - KLASIK - BRILLANT Q
� barvy na okna: HERBOL, OVERSOL, OKNOL
� antikorózní nástřikové  a nátěrové barvy na auta
� fasádní barvy dle odstínu

ZPŮSOB ROZDĚLENÍ 
TŘÍKRÁLOVÉ SBÍRKY 2005

Dotázali jsme se mluvčí Diecézní charity Hradec Králové
Jany Karasové, jak bude letošní Tříkrálová sbírka rozdělena.
Je to poněkud složitější.

Způsob rozdělení sbírky: 80% výtěžku se po centrálním sečtení v
rámci celé ČR vrací zpět do Diecézní charity Hradec Králové.

20% výtěžku sbírky po centrálním sečtení zůstává na ústředí České ka-
tolické charity, která je použije na humanitární pomoc do zahraničí. Část
sbírky (do 5%) je možné dle zákona použít na režijní náklady sbírky.

Diecézní charita Hradec Králové odešle z podílu 80% sbírky 10% sbír-
ky na pomoc jihovýchodní Asii. Dále odešle 65% z podílu Farní charitě
Neratov, která výtěžek rozdělí a 10% odešle na pomoc jihovýchodní Asii
a zbytek použije pro podporu pěstounských rodin žijící v Neratově, které
se starají o opuštěné, postižené a nechtěné děti. Diecézní charita Hradec
Králové odešle z 15% výtěžku, který ji zůstane také 10% na pomoc jiho-
východní Asii a zbývající část použije na sociální a humanitární projekty
v rámci Královéhradecké diecéze. Největší přínos z celé sbírky budou mít
jednoznačně pěstounské rodiny v osadě Neratov v Orlických horách.

Eva Hudousková



NOVINKA VE VZDĚLÁVÁNÍ
Lanškrounská škola 

otevírá nové možnosti

SZeŠ a SOŠ Lanškroun roz-
šiřuje výuku chovu koní o
speciální část “Chov chlad-
nokrevných koní”. Téma,
považované za minulost,
dostává od letošního září
prostor ve škole, která
progresivně uvažuje do
budoucna a vidí souvislos-
ti v mnoha oborech. O dů-
vodech, které vedly k těm-
to změnám, hovoří ing. Ji-
ří Hřebíček, vedoucí učitel
praxe.

� Vídám vás často na pre-
zentacích školy při růz-
ných příležitostech a při
soutěžích chladnokrev-
ných koní jste působil jako
ředitel závodu. Zároveň
působíte jako “styčný dů-
stojník” zemědělské školy
v kontaktu s Cechem pro-
fesních kočích “Orlicko”.
Jaké jsou zde souvislosti?

Vyrostl jsem na vesnici a i po-
zději jsem navštěvoval chovate-
le chladnokrevných koní. Přesto
mám vztah i k ostatním pleme-
nům. Proto jsem byl i u zrodu
studijního směru, který má letos
desáté výročí.

Lanškrounská škola nabídla
jako první vedle středoškolské-
ho vzdělání s maturitou ještě
vzdělávání v sedle.

Naše škola měla od prvopo-
čátku výchovný cíl vzdělávat zá-
jemce o směr “Chov koní a jez-
dectví” tak, aby zhodnotili koně
jako chovatelský produkt. Sou-
časně k tomuto vzdělání patří
všestranné využití těchto krás-
ných zvířat bez ohledu na ple-
mennou příslušnost. Má zde
místo i chladnokrevný kůň.

Pokud se chceme vracet k pří-
rodě a řešit otázky venkovského
regionu, včetně jeho údržby, je
nutné patřičně vzdělávat i bu-
doucí obyvatele těchto lokalit.
Zde má svoje nezastupitelné
místo i chladnokrevný kůň, stej-
ně jako v minulosti využívaný
převážně pro tažnou sílu. Vedle
chovů koní, sloužících pro zá-
jmovou činnost a relaxaci, na-
cházejí naši studenti uplatnění
při přibližování dřeva, při růz-
ných pracích s potahem. Je naší
povinností přiblížit zájemcům o
profesi kočí specifické doved-

nosti a znalosti. Na naší škole by
měl vyrůst chovatel, který vrátí
do venkovského regionu koně
spolehlivého a ochotného pra-
covat.
� Od kdy bude mít škola
tuto činnost zařazenu do
výukových osnov?

Od nového školního roku
2005-2006 chceme pro dobro-
volné zájemce upravit stávající
výukové programy, hlavně v
praktickém ježdění, kde vedle
základů jezdectví v nižších roč-
nících chceme posílit od druhé-
ho ročníku počet hodin ve pro-
spěch nácviku činností s těžkým
potahem. Již nyní se naši stu-
denti učí základům činností v
zápřeži.
� Počítáte i s vybavením ve
prospěch tohoto rozšíření
výuky a s pořízením živé
“pomůcky”?

Pan ředitel přislíbil zakoupe-
ní jednoho chladnokrevného
koně a počítáme se sponzorskou
výpomocí Cechu kočí “Orlicko”,
kde máme příslib zapůjčení ješ-
tě druhého koně do páru. Na
naší škole pracuje kolega, který
vyučuje tematický celek, týkající
se zapřahání a práce s potahem.
Již od února 2005 je v zájmo-
vém kroužku umožněno studen-
tům zdokonalit se v tomto obo-
ru.
� Jakým způsobem budete
realizovat praxi?

Studenti absolvují praxi pří-
mo v terénu, u chovatelů, pro-
vozujících živnost kočího. Pro
začátek nám přislíbil pomoc již
zmíněný Cech, zajiš�ující i záze-
mí v ubytování a stravování. K
praktickému výcviku je možné
využít třech týdnů odborné pra-
xe ve třetím ročníku a po do-
mluvě i prázdninové praxe mezi
druhým a třetím ročníkem.
� Dá se říci, že zde je mož-
nost vzdělání a chovatel-
ského uplatnění i pro ty
středoškoláky, kteří mají
zájem se profesionálně za-
bývat chovem koní a ne-
mají třeba fyzické předpo-
klady pro jezdectví, nebo
dostatek odvahy?

Nejedná se o fyzické před-
poklady a odvahu, tu musí mít
spolu s odříkáním a láskou ke
koním všichni. Prostě ne každý
se chce stát vrcholovým spor-
tovcem. Někteří naši studenti
žijí v regionech, kde útlum ze-
mědělské výroby dává prostor
pro práci v lesním hospodářství,

údržbu krajiny, rekreaci nebo
příjem z turismu.

Všude je mnoho povídání o
programech na výrobu obnovi-
telné energie. Za přispění spo-

lečnosti mohou, při vhodných
dotačních podporách, i chlad-
nokrevní koně psát dějiny a při-
pravovat budoucnost.

Jindřiška Svobodová

� Honza Čermák, 22 let, Jeseníky - Andělské údolí
Foto Helena Görnerová

HHAASSIIČČII  VVYYJJÍÍŽŽDDĚĚLLII
Během měsíce ledna zaznamenali rokytničtí hasiči

dva zásahy.
Poprvé museli vyjet hned na Nový rok na rokytnické nádra-

ží. Zde na kolejích uvázl osobní automobil VAZ 21. Jednotka se
ujistila, zda nedochází k úniku provozních kapalin a poté spolu
s profesionálními hasiči z Rychnova nad Kněžnou vozidlo z ko-
lejí odstranila.

Podruhé hasiči vyjížděli 14.1. do Říček k nehodě osobního
vozu Škoda Octavia. To vyjelo mimo vozovku a převrátilo se na
střechu. Jednotka provedla zamezení úniku provozních kapalin
a vyčkala příjezdu vyproš�ovacího vozidla, které vrátilo auto-
mobil zpět na vozovku, odkud byl odtažen. Nehoda je zachyce-
na na našem snímku.  JKO

Sbor dobrovolných hasičů Rokytnice v Orlických horách 
děkuje MUDr. Martinu Macákovi za věcný sponzorský dar.



AKCE ŠKOLNÍ JÍDELNY V ROKYTNICI V O. H.

TTTTRRRRAAAAFFFFIIIIKKKKAAAA    KKKKUUUUNNNNCCCC    PPPPEEEETTTTRRRR
RRRROOOOKKKKYYYYTTTTNNNNIIIICCCCEEEE vvvv    OOOO....     hhhh....

NABÍDKA VIDEOKAZET + DVD NA MĚSÍC ÚNOR:

DÁLE DOPORUČUJEME:

� Sestry na Bahamách
� Vraždy bez záruky
� Přežili jsme Ardeny
� Návrat do Cold Mountain

� Garfield ve filmu
� Šňup
� Pevnost Alamo
� Hvězdná pěchota 2

� Lepší pozdě nežli později
� Trója
� Den poté
� Poslední Samuraj
� Prci, prci, prcičky 3 
(Svatba)

� Shrek 2

� Doba ledová

� Harry Poter

� Hledá se Nemo

� Příšerky s.r.o.

RAUT KU PŘÍLEŽITOSTI
OTEVŘENÍ NOVÉ ŠKOLY

DNY ŘECKÉ A FRANCOUZSKÉ
KUCHYNĚ

MIKULÁŠSKÁ 
NADÍLKA VÁNOCE

IVAN A ANIFE VYSKOČILOVY
PO PŘEDSTAVENÍ VE ŠKOLNÍ AULE

Město Rokytnice v O.h. pořádá:
26.2. 2005 DĚTSKÝ KARNEVAL v 15.00 hod. v Klubu.
10.3. 2005 KONCERT SLÁVKA KLECANDRA ( Oboroh ) 

v 19.00 hod. v aule Základní školy.



Z historie stavby přehradníZ historie stavby přehradní
nádrže Pastvinynádrže Pastviny

7. díl

Č Í S E L K A

S P O J E N É  Č T V E R C O V K Y

D O P L Ň O V A Č K A

U paty hlavní hráze je umístěna vodní elektrárna o ka-
pacitě 12 m /s a spádu 28 metrů. Francisova ... ( tajenka čí-
selky ) má výkon 2700 kW. První elektřinu vyrobila v listo-
padu 1938.

Pastvinská elektrárna byla druhou ( první byla v Liticích
n. O. ) plně automatizovanou v Čechách. Její ... ( tajenka do-
plňovačky ) má tyto základní funkce: rozběh turbínového
provozu, regulace napětí, synchronizace a fázování, odsta-
vení, elektrické brždění a uvedení do klidu. Nejslabším mís-
tem jsou kabely a drátové spoje, jejichž izolace stárne. Au-
torem této skutečně jedinečné automatiky je ing. Vojtěch ...
( tajenka spojených roháčků ), technik firmy Křižík.

Iniciála Tomáše
Stará solm. slabika
Domácí zvíře
Popelnice
It. velkoměsto
Orient. pokrývka hlavy
? ? ? ? ?

Choroba hrachu
Zvětšení
Vytváření hlásek mluvidly
Samouk
Seskupení sídel

Člověk bez určitého nadání
Chov ptáků v kleci
Schopnost uplatnění názoru
Obor matematiky
Kniha Nového zákona

Abecední seznam výrazů: aglomerace, antitalent, antraknóza,
apokalypsa, aritmetika, artikulace, asertivita, augmentace, autodi-
dakt, avikultura.

1. Popelnice. 2. Něm. rým. 3. It. chlap. jméno. 4. Řím. bůh lásky,
pokyn. 5. Středověký nájezdník. 6. Jméno Zátopkové. 7. Obyvatel
sev. Afriky, kontrabas. 8. Město u Azovského moře. 9. Chem. slou-
čeniny. 10. Výrobce automobilů v Praze, voj. prodejna. 11. Mad-
ridský klub. 12. Dav. 13. Cizí mužské jméno.

Stanislav Lank
Znění tajenky na str. 7

Zveme Vás na nákupy do prodejny

OUTDOOR SPORTOUTDOOR SPORT
Nabízíme Vám:
� zimní bundy značek Hannah, LOOP
� lyžařské vybavení: kompletní sety 

lyží zn. Blizzard, Sporten
� použité lyžařské komplety 
� doplňky pro lyžaře - brýle, hole,

vosky, čepice atd…
Servis lyží: 
montáž vázání, broušení, seřízení vypínacích sil

Kontakt:
OUTDOOR SPORT

PRODEJNA PŘEMÍSTĚNA OD 1.12.2004
DO 1. PATRA ORLICKÉHO KONZUMU Č.P. 500

517 61 ROKYTNICE V O. H.
TEL./FAX: 494 595 248

SSKKIIIINNTTEERRKKRRIITTEERRIIUUMM  22000055
Jak uvedl jeho Tomáš Carba, elitní žákovský závod ve sjezdovém

lyžování v Říčkách v O.h. už zná všechny své vítěze. V hodnocení
národů zvítězil národní tým Slovinska, druzí skončili Norové a třetí
reprezentace Německa. Absolutními vítězi se v součtu obou dnů sta-
la Slovinka Pika Dvorniková v kategorii dívek a Ital Benjamin Kral v
kategorii chlapců. Oba dva tito závodníci získali tzv. “double”, tedy
vítězství jak v obřím slalomu, tak ve slalomu speciál. Češi získali tři
medaile.



TTTTrrrraaaaffffiiiikkkkaaaa    DDDDaaaannnnaaaa    VVVVeeeesssseeeelllláááá
náměstí Rnáměstí Rokytnice v Ookytnice v O.h..h.
�� kurzové sázení
�� sazka, sportka ON-LINE
�� denní tisk
OOOOTTTTEEEEVVVVÍÍÍÍRRRRAAAACCCCÍÍÍÍ     DDDDOOOOBBBBAAAA::::
pondělí - pátek 6  -  17 hod.
sobota 7 - 12 hod.
neděle 8 - 12 hod.

Všechny zveme

k nákupu!

Vedení společnosti:
pevná linka 494 595 392
ing. Luboš Michalec 736 752 200
Roman Hirka 736 752 201

Doprava, UNC, HON:
Roman Křehký 736 752 204
Josef Dostál 736 752 205
Pěstitelská pálenice:
Ema Rumanová 736 752 207
Správa městských lesů:
Bc. David Jedlička 732 330 132
Technické služby:
Mirek Saligr 736 752 210
Robert Pelant 736 752 211
Radek Barilla 736 752 212

VÝROČNÍ 
VALNÁ HROMADA

HASIČŮ
V sobotu 15.1. se v Diskoklubu Skleník uskutečni-

la výroční valná hromada rokytnického sboru dobro-
volných hasičů.

Jako hosté byli přítomni hasiči z Kunvaldu a Bartošovic. Ne-
chyběl zde ani zástupce rychnovských profesionálních hasičů.
Jedním z projednávaných bodů byla volba nového starosty sbo-
ru. Po dosavadním starostovi Pavlu Víšovi byl nyní do této funk-
ce zvolen pan Milan Horčička.  JKO



MĚSTO
ROKYTNICE 
V ORLICKÝCH HORÁCH
517 61
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PLACENO PŘEVODEM

ODBĚRATEL:

NOVINOVÁ ZÁSILKA

BBEERROOUUNN
22000044

Oddíl ZRTV uspořádal již 11. cyklistický tábor, měře-
no novým rokem 2005 se ten loňský konal v překrásném
okolí Berouna.

Jezdili jsme ve dvou družstvech, zjednodušeně řečeno jsme se
rozdělili na starší a mladší.

Výchozím místem našich výletů byla Železná u Berouna.
Výlety jsme podnikali do blízkého i dalekého okolí, stihli jsme se po-
dívat na hrady Křivoklát s výstavou řezbářských řemesel a historic-

kých velocipédů
a na Karlštejn,
kde jsme kromě
záplavy zahranič-
ních turistů pot-
kali Golema. Ne-
vynechali jsme
Koněpruské jes-
kyně, navštívili
jsme historickou
štolu v Loděni-
cích s ukázkou
historie podzem-
ního dobývání
hornin, počasí
nám přálo i při
nejdelší cestě do
obce Lány, kde
jsme viděli, by�
jen přes plot, síd-
lo současného
pana prezidenta,
jakož i místo od-
počinku prvního

TRUHLÁŘSTVÍ
LETTRICH  A

SLEZÁK
nabízí:
�� vestavěný nábytek na míru 

- dveře posuvné otevírací
�� výroba kuchyňských linek

- zaměření a návrh ZDARMA
�� vestavba spotřebičů
�� renovace i opravy kuchyní
�� výměna dvířek
�� eurookna, materiál - dřevo
�� pokládka plovoucích podah

a další truhlářské služby za zaváděcí ceny

Konzultace u Vás doma, nebo v obuvi
na náměstí.

Volejte kdykoliv : 608 829 952

prezidenta T. G. Masaryka.
Při cestě na Křivoklát jsme své šlapací koně plavili přes řeku Be-

rounku u Zbečna, bohužel povodeň před dvěma roky zcela zničila
dřívější brod, takže suchou nohou se to nepovedlo, naopak někteří
si řádně nabrali :o)

Byli jsme mezi š�astnými, kteří sehnali lístky na utkání “Jágr tý-
mu” proti místnímu HC Berounští medvědi, takže jsme mohli vidět
na vlastní oči mnoho hvězd NHL.

Spolykali jsme slušnou dávku kilometrů a kromě jiného dnes
všichni vědí, že cyklisté bez rozdílu věku se zdraví zcela prostě “a-
hoj”.

Soudě z ohlasů táborníků se “cyklis�ák” opět vyvedl a tak nám
přibyly příjemné starosti s hledáním základny na příští rok.

Takže ahoj, Honza Fremuth


